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Siverth K. Heilmann og Steen Lynge, ATASSUT  
Medlemmer af Inatsisartut 
/Her 

Svar på § 37-spørgsmål nr. 2015-106 om TELE-POST 
 

Kære Siverth K. Heilmann og Steen Lynge, 

Jeg skal indledningsvist takke for Jeres spørgsmål. 

I har i henhold til § 37 i forretningsordenen for Inatsisartut stillet Naalakkersuisut en 

række spørgsmål om TELE-POST og den igangværende liberaliseringsproces. 

Spørgsmålene er henvist til min besvarelse. 

Til besvarelsen af jeres spørgsmål har jeg indhentet informationer hos Telestyrelsen. 

Min besvarelse af jeres spørgsmål fremgår nedenfor i den af jer nævnte rækkefølge. 

- Hvad er grunden til at Tele på tids ubestemt har udsat liberalisering, når 

TeleGreenland hvert år har mange millioner i overskud? 

Det er ikke min opfattelse, at TELE-POST har udsat liberaliseringen på ubestemt tid. 

Jeg er løbende i dialog med TELE-POST og selskabet har orienteret om, at selskabet er 

blevet forsinket med bl.a. deres levering af samtrafikprodukter til nye operatører da 

arbejdet har været mere omfattende end forudsat og at selskabet arbejder på en ny 

tidsplan. I forlængelse heraf har jeg som ansvarlig for teleområdet og i medfør af 

teleforordningens § 10, stk. 1, sendt et brev til TELE-POST og bedt om de nærmere 

omstændigheder omkring forsinkelsen og bedt om en nærmere tidsplan for deres 

leveringer i liberaliseringsprocessen.  

- Skal det være op til TeleGreenland at beslutte, hvornår en politisk besluttet 

liberalisering kan eller bør effektueres? 

Nej, det mener jeg ikke. Jeg er som Naalakkersuisoq for Bolig, Byggeri og Infrastruktur, 

ansvarlig for teleområdet både administrativt og politisk. Det er derfor mig, der udstikker 

rammerne politisk og administrativt for det videre forløb i den fortsatte 

liberaliseringsproces. 

Det er dog min opfattelse, at TELE-POST accepterer dette fuldt ud og gør hvad 

selskabet kan for, at overholde tidsfristerne i liberaliseringsprocessen på bedst mulig 

vis. Selskabet er blevet forsinket med leveringer i liberaliseringsprocessen, men dette 

kan der være gode grunde til. 

I forlængelse heraf har jeg skriftligt pålagt TELE-POST’s ledelse i medfør af 

teleforordningens § 10, stk. 1, at underrette mig om alt, hvad der har betydning i 

nærværende sag, herunder at fremlægge en ny tidsplan. 
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- Har TeleGreenland magt til at udsætte en politisk beslutning på ubestemt tid og 

dermed stoppe en proces, der allerede er i gang? 

Nej, jeg finder ikke, at TELE-POST har kompetence til at udsætte en politisk beslutning. 

TELE-POST er underlagt de regler, målsætninger og retningslinjer, der udstikkes 

politisk for eneretten, koncessionen og liberaliseringen på teleområdet.  

Det er dog ikke min opfattelse, at TELE-POST har til hensigt at udsætte eller stoppe den 

igangværende liberaliseringsproces. TELE-POST er blevet forsinket i processen, men 

dette kan der sagtens være gode grunde til, da liberaliseringsprocessen er kompleks og 

kræver meget af TELE-POST. 

Jeg henviser i øvrigt til mit svar ovenfor. 

- Kan TeleGreenlands udgifter til konsulenter ikke betragtes som investering i 

fremtidige lavere priser? 

De udgifter vi, som samfund, afholder til at sikre en effektiv samfundsmæssig 

ressourceanvendelse på teleområdet gennem virksom konkurrence til gavn for 

virksomheder og forbrugere finder jeg skal ses i sammenhæng med de gevinster vi som 

samfund opnår ved at telebranchen bliver mere effektiv gennem konkurrence og 

innovation. 

Vi har allerede høstet de første gevinster af liberaliseringen, idet alle byer og bygder, 

der er forbundet til radiokæden har oplevet faldende priser/forbedrede produkter som 

følge af liberaliseringen.  

Det kraftigt stigende forbrug af søkablet som følge af Telestyrelsens regulering af 

samtrafikprisen i 2012 har betydet faldende omkostninger til levering af internettjenester 

i hele radiokædeområdet. Telestyrelsen fastsatte prisen på søkablet til ca. 1/4 af TELE-

POST’s egen beregning og prisen er efterfølgende faldet yderligere til ca. 1/8 af den 

oprindelige beregnede pris.  

De faldende omkostninger har gjort det muligt for TELE-POST at udbyde flatrate-

produkter samt produkter med mere data i pakkerne. Liberaliseringen er dermed ikke 

kun til gavn for de kunder, der bor i de større byer, men har positive effekter for 

størstedelen af befolkningen i Grønland. 

Det betyder dog ikke, at vi ikke skal være kritiske overfor koncessionshavers 

anvendelse af konsulenter. I min henvendelse til TELE-POST har jeg derfor bl.a. udbedt 

mig en redegørelse for forsinkelserne af liberaliseringsprocessen samt en redegørelse 

for sammenhængen mellem forbrug af konsulentbistand og udarbejdelsen af 

samtrafiktjenesterne i forbindelse med liberaliseringen. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

Knud Kristiansen 

 


